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کوتاه اقتصادی

* رئیس مرکز اندازه شناسی، اوزان و مقیاس های سازمان ملی استاندارد 
از اجرای طرح ضربتی بازرسی از ترازوها و وسایل توزین موجود در سطح 
ب��ازار و مراکز عرضه همزمان با فرا رس��یدن م��اه رمضان خبر داد. عادل 
بنایی در گفت وگو با ایس��نا افزود: این طرح در سراس��ر کش��ور همزمان 
با ش��روع ماه رمضان به اجرا در می آید و هدف ازآن نیز استانداردس��ازی 
هرچه بیشتر وسایل توزین و ترازوها است. همچنین در زمان اجرای این 
طرح با متخلفان و کسانی که از طریق وسایل توزین غیراستاندارد اقدام 

به کم فروشی می کنند برخورد جدی خواهد شد.
* گمرک جمهوری اس�امی ش�رایط واردات 10 نوع ماشین آلات 
مس�تعمل کش�اورزی را اعام کرد. مرک�ز واردات و امور مناطق 
آزاد ویژه اعام کرد که 10 نوع ماشین آلات مستعمل کشاورزی با 
شرایط خاص و تا پنج سال ساخت قابل ورود است و فقط مارک های 
خاصی که عمده آن ماش�ین آلات کشاورزی اروپایی و آمریکایی 
را مشمول می شود. این مصوبه شامل تراکتور کشاورزی چرخدار 
لاستیکی و انواع کمباین برای برداشت غات، ذرت، گوجه فرنگی، 
سیب زمینی و غیره می شود که با ورود این ماشین آ لات به شکل 
مستعمل در کمیته ماده یک آئین نامه اجرایی مقررات صادرات و 

واردات موافقت شده است.
* معاون وزیر نفت گفت: هیچ محدودیتی برای سرمایه گذاری شرکتهای 
بین الملل��ی در ای��ران وجود ندارد. منصور معظمی در گفت وگو با ایس��نا 
اظهار کرد: ش��رکتهای بس��یاری در این زمینه مذاک��ره انجام داده اند اما 
هنوز به نتیجه ای که منجر به قرارداد شده باشد نرسیده ایم زیرا این یک 
کار زمان بر اس��ت. وی درباره تقوی��ت و بهبود جایگاه ایران در اوپک هم 
خاطرنشان کرد: با اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه ای که در 
وزارت نفت تدوین شده، جایگاه ما در اوپک تقویت می شود و توان چانه زنی 

ما گسترش پیدا می کند.
* مدیرعام�ل ش�رکت عمران ش�هر جدید پردیس اع�ام کرد: 
دس�تورالعمل افزایش قیمت مسکن مهر که 25 دی پارسال اباغ 
ش�د ش�امل همه واحدهایی که دفترچه قس�ط نگرفته باشند و 
واحدهایش�ان نیز تحویل داده نشده باشد می شود.حسن ولی پور 
در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بخش نامه  های یک و دو در زمینه 
افزایش قیمت سراسری بوده که در شهر پردیس هم به آن عمل 
ش�ده است و بخش نامه شماره س�ه که در تاریخ 25 دی پارسال 
اباغ شد نیز به صورت سراسری و برای همه شهرها بود که ما نیز 
متعهد هستیم به آن عمل کنیم. وی درباره حل مشکات روبنایی 
واحدهای مس�کن مهر پردیس بعد از تحویل آن ها نیز گفت: هر 
شرکتی که این واحدها را تحویل می  دهد متعهد است که کارهای 

بعد از تحویل را نیز انجام دهد.

معاون سازمان بنادر گفت: پس از افزایش نرخ سوخت، کرایه 
بلیت شناورهای مسافری کمتر از 10 درصد افزایش یافت.

حمید استیری با بیان اینکه نرخ های جابه جایی در سامانه حمل ونقل 
مس��افری ارزان اس��ت، یادآور  ش��د: حتی نرخ کرایه تاکسی از فرودگاه 
بندرعباس تا اسکله، بیشتر از کرایه حمل شناورها از اسکله تا جزایر است.

وی افزود: این کرایه پایین حمل در  حالی اس��ت که قیمت س��وخت 
ش��ناورها، قطعات یدکی مورد نیاز آنها و دیگر هزینه های ش��ناورداران، 

بسیار افزایش یافته است.
معاون دریایی سازمان بنادر و دریانوردی در گفت وگو با فارس یادآور 
شد: البته تعیین قیمت بلیت شناورها در حیطه اختیارات سازمان بنادر 

و دریانوردی نیست و از اختیارات مسئولان استان های ساحلی است.
استیری گفت: سازمان بنادر و دریانوردی تنها پیشنهادات کارشناسی 
خود را در این باره ارائه می دهد و شورای اسلامی شهر ساحلی با همکاری 
استانداری، نس��بت به تعیین کرایه نرخ های حمل ونقل دریایی مسافری 
اقدام می کنند.معاون دریایی سازمان بنادر و دریانوردی اظهار داشت:   در 
اغلب نقاط دنیا، س��فرهای دریایی در طول سال انجام می شود، در ایران 
نیز می توانیم حداقل در دریای جنوبی )خلیج فارس و دریای عمان( حدود 
8 ماه از سال را به سفرهای دریایی اختصاص دهیم که شامل نیمه دوم 
سال، فروردین ماه و شهریورماه است.وی یادآور شد: در این راستا معاونت 
دریایی س��ازمان بنادر و دریانوردی در حال برنامه ریزی است، تا فرهنگ 
دریایی را اشاعه دهد و با توسعه زیرساخت ها به رشد حمل ونقل مسافری 
دریایی کمک کند، بدین ترتیب مردم در بقیه ایام سال هم قادر و مایل 
به استفاده از شناور و سفرهای دریایی خواهند بود.معاون دریایی سازمان 
بنادر و دریانوردی با بیان اینکه هر س��اله رش��د بالای 10 تا 15 درصدی 
در جابه جایی مس��افران توسط حمل ونقل دریایی وجود دارد اضافه کرد: 
امکانات س��ازمان بنادر و دریانوردی در بخش س��احلی مناس��ب است و 
کمبودی در این عرصه نیست.وی درباره تعداد شناورهای ناوگان مسافری 
دریایی بیان کرد: در حال حاضر حدود 56 فروند شناور مدرن در ناوگان 
مسافری دریایی کشور بوده است که از ایمنی در رتبه مطلوبی قرار دارند.

سازمان بنادر:
نرخ بلیت شناورهای مسافری 10 درصد گران شد

مدیر عامل صندوق ضمانت صادرات ایران از 
هشت برابر شدن میزان صادرات کشور طی یک 
دهه گذش�ته خبر داد و گفت: صادرات کشور از 
چهار میلیارد و 77 میلیون دلار در س�ال 80 به 

حدود 38 میلیارد دلار در سال 90 رسید.
به گزارش ایرنا، طاهر شه حامد در نشستی خبری 
تصریح کرد: با وجود هشت برابر شدن میزان صادرات 
کش��ور، اما نهادهای پشتیبان صادرات همچون بانک 
توسعه صادرات و صندوق ضمانت صادرات ایران رشد 

معقولی نداشتند.
وی با بیان اینکه توسعه صادرات از عمده استراتژی 
قوانین توسعه ای کشور به شمار می رود، اظهار داشت: 
برای رهایی از اقتصاد متکی به نفت، چاره ای جز این 
نیست که به موضوع صادرات غیرنفتی توجه مضاعفی 

داشته باشیم.
شه حامد با اشاره به نقش محوری صادرات غیرنفتی 
در سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب در خصوص 
اقتصاد مقاومتی گفت: بیش از 10 درصد تجارت های 
جهانی توسط موسسات بیمه ای اعتباری پوشش داده 

می شود.
وی ب��ا بیان اینکه در س��ال 2013 میزان تجارت 
جهانی بیش از 19 هزار میلیارد دلار بوده است، افزود: 
سهم پوشش موسسات بیمه ای اعتباری از این تجارت 
جهان��ی معادل 2 هزار میلیارد دلار یعنی بیش از 10 

درصد بوده است.
مدی��ر عامل صن��دوق ضمانت ص��ادرات ایران با 
اش��اره به مشکلات پیش آمده از سال 90 تاکنون در 
عرصه بین المللی، اظهار داش��ت: مشکلات در عرصه 
بین المللی طی این مدت، تجارت خارجی کش��ورمان 
را تحت تاثیر قرار داده و متاسفانه آهنگ رشد صادرات 

را نزولی کرده است.
وی با بیان اینکه برای تجارت خارجی و گسترش 
توس��عه صادرات غیرنفتی، در داخ��ل با موانع جدی 
مواجه هستیم، گفت: عمده مشکلات علاوه بر قوانین 
دس��ت و پاگیر و گمرک، بح��ث تامین مالی صادرات 
است که متاسفانه بحران بزرگی برای صادرات کشور 

به شمار می آید.
شه حامد سپس به آمارهای صادرات کالایی کشور 
اش��اره کرد و اظهار داشت: در سال گذشته حدود 37 
میلیارد دلار صادرات کالا و خدمات انجام شد که کمتر 
از 10 درصد آن تامین مالی شده است، در حالی که در 
دنیا بیش از 60 درصد صادرات تامین مالی می شود.

وی تامی��ن مالی صادرات��ی را مهمترین چالش و 
معضل فراروی صادرات کش��ور دانست و افزود: عمده 
بانک ه��ای خصوص��ی و بزرگ هیچ منبع��ی را برای 
صادرات تخصیص نمی دهند و بانک توس��عه صادرات 
که از نهادهای پشتیبانی کننده صادرات است، کمتر از 
هفت درصد صادرات را پوشش می دهد که این موضوع 
نشان می دهد مسئله صادرات و تجارت خارجی کشور 

با بحران مالی مواجه است.
مدیر عامل صن��دوق ضمانت ص��ادرات در ادامه 
منطقی ترین مسیر برای تامین مالی صادرکنندگان را 
سیستم بانکی عنوان کرد و اظهار داشت: عمده مشکل 
سیس��تم بانکی کشور در تامین مالی صادرکنندگان، 

معوقات بانکی است که این موضوع سبب شده سیستم 
بانکی در وام دهی جدید ناتوان باشند.

به گفته وی، وجود حدود 150 هزار میلیارد تومان 
معوقات بانکی باعث شد قدرت وام دهی بانک ها کاهش 
یابد و از ارائه تسهیلات مناسب به بخش صادرات باز 
بماند.شه حامد همچنین خطوط اعتباری ارزان قیمت 
را از دیگ��ر راهکاره��ای عمده تامی��ن مالی صادراتی 
جه��ت حمایت از صادرکنندگان دانس��ت و گفت: در 
دنیا خطوط اعتباری ارزان قیمت برای حمایت از تجار 

و بازرگانان در اختیار بانک ها قرار می گیرد.
وی اف��زود: در گذش��ته بانک مرک��زی جمهوری 
اس��لامی ایران ح��دود 3/5 میلی��ارد دلار در اختیار 
سیستم بانکی می گذاش��ت، اما به سبب شرایط حاد 
کنونی اقتصادی متاسفانه بخش صادرات کشور از این 

خطوط اعتباری محروم ماند.
وی حمایت ه��ای وی��ژه دول��ت در بودجه ه��ای 
س��نواتی از بخش صادرات را راهکار دیگر برای تامین 
مالی صادرکنندگان دانس��ت و گفت: معمولا دولت ها 

یارانه ه��ای وی��ژه ای برای حمای��ت از صادرکنندگان 
تخصص��ی می دهند که تمام راهکارهای یاد ش��ده به 
عنوان روش های تامین مالی صادرکنندگان به شمار 
می آیند، اما متاس��فانه در تمام این روش ها با مشکل 

مواجه هستیم.
شه حامد سپس با اشاره به صندوق توسعه ملی به 
عنوان بزرگترین منبع تامین مالی بخش های مختلف 
اقتصادی به ویژه صادرات، پیشنهاد داد تا حداقل 10 
درصد از منابع صندوق توسعه ملی در اختیار سیستم 
بانکی کش��ور قرار گیرد تا این سیس��تم نیز آن را در 
جهت تامین منابع مالی صادرکنندگان تخصیص دهد.
وی در بخ��ش دیگر س��خنان خود به تامین مالی 
از موسس��ات خارجی اش��اره کرد و گف��ت: چنانچه 
صادرکننده ای برای رفع نیازهای مالی خود، بتواند از 
بانک ها و موسسات خارجی تامین مالی کند، صندوق 
ضمانت صادرات این آمادگی را دارد تمام ضمانت های 

مالی لازم آن را پوشش دهد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در این خصوص ش��رایطی 
که ب��رای صادرکنندگان در نظر می گیریم، ش��رایط 
ترجیحی است، افزود: پیمانکاران ایرانی برای فعالیت 
در عرصه ه��ای بین المللی دچار بحران هس��تند، چرا 
که بانک محلی ضمانت های بانک های ایرانی را قبول 
ندارند، ام��ا صندوق ضمانت صادرات می تواند در این 

خصوص ورود و ضمانت های لازم را ارائه کند.
ش��ه حامد همچنی��ن اس��تفاده از توانمندی های 
بازار س��رمایه را یک��ی دیگر از راه ه��ای تامین مالی 
صادرکنندگان برش��مرد و تصریح ک��رد: مذاکراتی با 
بورس انجام شده که طی 10 روز آینده تفاهم نامه ای 
بی��ن صن��دوق ضمانت ص��ادرات و ب��ورس به جهت 
ضمانت های ویژه در بازار س��رمایه منعقد خواهد شد 

که آثار خوبی برای تامین مالی خواهد داشت.
وی همچنین از هدف گذاری صادراتی کش��ور در 
س��ال جاری س��خن گفت و اظهار داشت: برای سال 
جاری 47 میلیارد دلار و برای سال 94 نیز حدود 57 
میلی��ارد دلار هدف گذاری صادراتی داریم که با توجه 
به شرایط یاد شده تحقق آن دور از دسترس نیست.

مدیر عامل صندوق ضمانت صادرات خبر داد

افزایش هشت برابری میزان صادرات کشور طی یک دهه

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های مصرف کارکنان دولت گفت: دولت 
برنامه ای برای اعطای کالا به کارمندان در آستانه ماه رمضان ندارد.

بهمن عبداللهی در گفت وگو با فارس در مورد بسته امنیت غذایی دولت 
اظهار داش��ت: دولت فقط برای اقشار سهمیه بگیر کمیته امداد امام خمینی و 
سازمان بهزیستی اقلامی را در نظر گرفته که از طریق شبکه های توزیع در 
اختیار آنها قرار می گیرد.مدیرعامل اتحادیه تعاونی های مصرف کارکنان دولت 
افزود: بر اساس مصوبه دولت، به هر  خانوار مشمول، دو نفر اول به ازای هر 
نفر 30 هزار تومان و )نفر سوم تا سقف 8 نفر( به ازای هر نفر 10 هزار تومان 

کالا به کارت بانکی یارانه آنها واریز می شود.
وی اضافه کرد: در این مرحله اقشار هدف سبد امنیت غذایی کاهش پیدا 
کرده اند و دولت برنامه ای برای اعطای کالا به کارمندان دولت در آستانه ماه 
رمضان ندارد.عبداللهی افزود: حدود 7 میلیون نفر مشمول دریافت بسته امنیت 
غذایی دولت هس��تند و در این دوره سبد کالایی وجود ندارد و مشمولان از 
10 قلم کالای اساسی تهیه شده در فروشگاه ها تا سقف ارقام مصوب دولت 
خرید کنند.وی با بیان اینکه مشمولان برای خرید بسته امنیت غذایی 3 ماه 
فرصت دارند، گفت: بنابراین نیازی به عجله و شتاب برای دریافت آن وجود 
ندارد.ای��ن فعال بخش تعاون درباره تس��هیلات تعاونیهای مصرف کارکنان 
دولت در آستانه ماه رمضان گفت: کارمندان دولت می توانند اقلام پرمصرف 
نظیر برنج، گوش��ت قرمز، مرغ و روغن را با قیمت های مناس��ب تر از بازار از 

تعاونی های مصرف کارکنان دولت خریداری کنند.

رئیس اتحادیه تعاونی های مصرف کارکنان دولت:
دولت برنامه ای برای اعطای

 کالای رمضان به کارمندان ندارد

رئیس کل س�ازمان امور مالیاتی گفت: 60 درصد اقتصاد ایران 
مالیات نمی دهد.

علی عس��کری در گفت وگوی ویژه خبری تلویزیون اظهار داش��ت: تا 
زمانی که نظام مالیاتی به درستی برقرار نشود به هدف های لازم در تحقق 
درآمدها نمی رسیم و فرار مالیاتی و کتمان درآمد وجود دارد و شفافیت در 

اقتصاد وجود ندارد زیرا اطلاعات لازم به نظام مالیاتی نمی رسد.
عسکری با بیان اینکه شفافیت یکی از الزامات لازم برای نظام مالیاتی 
است، افزود: از 3 سال قبل اقداماتی برای شفاف سازی انجام شده و اکنون 
بیش از 250 میلیون اطلاعات موثر اقتصادی در نظام مالیاتی متمرکز شده 
است.وی در ادامه گفت: حدود 40 درصد اقتصاد ما در تولید ناخالص داخلی 
از پرداخت مالیات معاف است و بیش از 20 درصد فعالان اقتصادی هم فرار 
مالیاتی دارند که عملا بیش از 60 درصد اقتصاد ما زیر چتر مالیات نیست.

عس��کری افزود: اکنون تقریبا از 40 درص��د ظرفیت اقتصاد، مالیات 
می گیریم.وی در ادامه گفت: امسال دریافت اظهارنامه های مالیاتی زودتر 
آغاز شد، تاکنون حدود 360 هزار اظهارنامه مالیاتی دریافت شد که این 

رقم در مدت مشابه پارسال 30 هزار بود.
وی تاکید کرد: با توجه به تس��هیلاتی که امسال برای مودیان فراهم 
ش��ده لذا بهتر اس��ت زودتر اظهارنامه های خود را ارائه کنند و کار را به 
روزهای پایانی تیر موکول نکنند.عس��کری اف��زود: اگر مودیان در مهلت 

قانونی اظهارنامه مالیاتی خود را ندهند باید جریمه پرداخت کنند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی در ادامه گفت: اکنون یکی از شروط 
دادن اظهارنامه این است که مودیان ثبت نام را کامل کرده باشند. بنابراین 
اکنون حدود 30 هزار مودی در روز مراحل ثبت نام را کامل می کنند. وی 
افزود: در اصلاح قانون مالیات های مس��تقیم، بخش هایی از اقتصاد را که 

قبلا معاف بود، اکنون شامل پرداخت مالیات شده است.
عسکری گفت: امیدواریم با اصلاحات این قانون، بخشی از اقتصاد که 
قب��لا زیر چتر مالی��ات نبود، به چتر مالیات برگردد. وی افزود: حدود 65 
درصد درآمدهای مالیاتی ما، مالیات اشخاص حقوقی دولتی و خصوصی 
است.عس��کری ادامه داد: اکنون سهم شرکت های حقوقی از شرکت های 
دولتی در اقتصاد ما در مالیات بیشتر است و حدود 14 تا 15 هزار میلیارد 
تومان از مالیات هر سال را شرکت های بخش خصوصی پرداخت می کنند 
و کمتر از 10 هزار میلیارد تومان را شرکت های دولتی پرداخت می کنند.

وی گفت: باقیمانده مالیات مثلا از حدود 41 هزار میلیارد تومان مالیات 
پرداخت ش��ده، مالیاتی که کارکنان بخش عمومی و خصوصی می دهند، 
حدود 5 هزار میلیارد تومان اس��ت و مالیاتی که مش��اغل می دهند کمتر 
از نصف آن اس��ت.رئیس کل سازمان امور مالیاتی افزود: حقوق بگیران از 
41 هزار میلیارد تومان مالیات، 5 هزار میلیارد تومان مالیات را پرداخت 

می کنند و عمده مالیات از بخش تولید است.
وی گفت: از 15 سال قبل تاکنون سهم پرداخت مالیاتی مشاغل دائم 

نزولی بوده است.
عس��کری افزود: اکنون بخش اشخاص حقوقی دولتی باید حدود 25 
درصد سود خود را مالیات بدهند اما چون بخشی از آنها مشمول معافیت 

مالیاتی هستند اکنون نرخ موثر مالیات آنان حدود 17/5 درصد است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی اضافه کرد: اشخاص حقوقی خصوصی 
هم باید بیش از 25 درصد درآمد خود را مالیات دهند اما نرخ موثر آنان 

زیر 2 درصد است.

مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران در پاسخ به برخی 
ش�بهه ها در خصوص کاه�ش تحریم ها به عن�وان عامل افزایش 
صادرات نفت خام گفت: تاکنون هیچ تحریمی از صنعت نفت ایران 

برداشته نشده است.
سیدمحس��ن قمصری در این خصوص افزود، طی ماه های گذش��ته و 
به دنبال پیش��رفت مذاکرات ایران با گروه 1+5 هیچ تحریمی از صنعت 
نفت ایران برداش��ته نشد و تنها از تصویب تحریم های جدید ممانعت به 

عمل آمده است.
وی گفت: این تصور که تحریم های اقتصادی ایران کاهش یافته است، 
واقعیت ندارد و مذاکرات ژنو طی ماه های گذش��ته نیز به ثبات ش��رایط و 

جلوگیری از اعمال تحریم های بیشتر منجر شد.
قمصری با اش��اره به توافقات ژنو برای کاهش تحریم ها تصریح کرد: 
تحریم ها در کنگره آمریکا یا اروپا به تصویب می رسد و بنابراین برداشتن 

هرگونه تحریم، نیاز به تصویب این کنگره ها دارد.
به گفته وی، پس از پیشروی مذاکرات ایران در ژنو، جو مطمئنی نسبت 
به اقتصاد ایران پدید آمد و خریداران نفت کشورمان مطمئن شدند مانند 
گذشته، برای کاهش هر چه بیشتر خرید نفت از ایران تحت فشار نیستند.

قمص��ری ب��ا یادآوری این که، آنچه در ژن��و روی می دهد، یک توافق 
اس��ت که عملیاتی شدن آن به فرایند ویژه ای نیازمند است، ادامه داد: از 
این روست که به رغم ایجاد این فضای مطمئن، مشکلات بانکی، بیمه ای، 

کشتیرانی و بسیاری دیگر از چالش ها تاکنون حل نشده است.
وی با تاکید بر اینکه میعانات گازی ایران نیز از قاعده تحریم ها مستثنی 
نیست اذعان کرد: اگر کشور یا شرکتی، قصد خرید میعانات گازی از ایران 
را داش��ته باش��د باید در ازای خرید میعانات، واردات نفت خود را از ایران 
کاهش دهد. قمصری گفت: به این منظور در تلاش هستیم ضمن حفظ 
صادرات نفت خام، امکان افزایش صادرات میعانات گازی را نیز فراهم کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: هم اکنون فرایند صادرات نفتا و ال پی جی بدون 

هیچ مشکلی ادامه دارد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:
60 درصد اقتصاد ایران مالیات نمی دهد

مع�اون برنامه ریزی و ام�ور اقتصادی وزارت 
نیرو با تاکید ب�ر این که وزارت نیرو هنوز اعام 
سهمیه بندی آب نکرده گفت: اگر مردم در مصرف 
آب صرفه جویی نکنند و دمای هوا با گرمای بیش 
از 40 درجه تداوم پیدا کند منجر به سهمیه بندی 

آب می شود.
علیرض��ا دائم��ی در گفت وگو با ایس��نا در مورد 
مشکلات آبی که در حال حاضر در شهرها و کلانشهرها 
ب��ه صورت موردی رخ می دهد، گفت: در صورت بروز 
اتف��اق در زم��ان کنونی، این حوادث ناش��ی از موارد 
تکنیکی اس��ت که باید مدیریت شود و وزیر نیرو نیز 
برنامه ری��زی کاملی را در این زمینه دارند. بنابراین در 
حال حاضر در هیچ بخشی از کشور سهمیه بندی آب 

صورت نگرفته است.
وی با تاکید بر این که سهمیه بندی آب بر اساس 
زمان بندی و اعلام به مشترکان صورت می گیرد، گفت: 
س��ه مولفه آب و هوا، میزان مصرف آب و موارد فنی 
تکنیکی مخازن در س��همیه بندی آب نقش دارند که 
تداوم وضعیت هوا با دمای بیش از 40 درجه، ادامه روند 
مصرف آب به شکل کنونی و عدم توجه به توصیه های 
صورت گرفته توسط مردم و از سوی دیگر موارد فنی و 
تکنیکی مخازن می توانند منجر به سهمیه بندی شوند. 
بنابراین مردم باید همراهی کنند و مصرف را مدیریت 
کنند تا بتوانیم شرایط بهتری داشته باشیم. در صورتی 
که مردم ملاحظه کنند و وضعیت آب و هوا نیز بهبود 
پیدا کند سهمیه بندی آب صورت نمی گیرد اما در غیر 

این صورت گزینه سهمیه بندی مطرح می شود.
مع��اون برنامه ری��زی امور اقتص��ادی وزارت نیرو 
ب��ا تاکید بر این ک��ه برنامه ری��زی وزارت نیرو دارای 
گزینه های مختلف است، گفت: اگر صرفه جویی صورت 
نگیرد و مصرف کاهش پیدا نکند الزاما در برخی شهرها 

سهمیه بندی آب خواهیم داشت.
برنامه ای برای جیره بندی آب

 در کشور نداریم
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور با بیان اینکه 
هی��چ برنامه ای برای اعم��ال جیره بندی و نوبت بندی 

برنامه ری��زی ش��ده آب در کش��ور نداری��م، گفت: از 
مشترکان عاجزانه می خواهیم که برای پایداری شبکه 
آب و تامی��ن آب م��ورد نیاز صرفه جوی��ی 10 تا 15 

درصدی را سرلوحه کار خود قرار دهند.
حمیدرضا جانباز در گفت وگو با فارس تاکید کرد: 
سیس��تم آبرسانی شرکت های آبفا با توجه به افزایش 
دم��ا و افزایش مصرف آب آمادگی کاملی برای تامین 
آب م��ورد نیاز دارد و ب��از هم تاکید می کنم که هیچ 
برنامه ای برای نوبت بندی برنامه ریزی ش��ده آب برای 
کلانشهرهایی مثل تهران، اصفهان، مشهد و حتی کرج 

که این روزها در خصوص آن صحبت می شود، نداریم.
مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب کش��ور تصریح 
کرد: ذات تاسیس��ات زیربنایی این اس��ت که با وجود 
مشکلاتی، خطوط آبرسانی آسیب می بیند و یا دچار 
قطع برق می شود پس با وجود اینگونه حوادث، قطعی 
آب در شبکه یک موضوع کاملا عادی است که ممکن 

است در هر یک از نقاط کشور هر لحظه رخ دهد.
جانب��از گفت: آنچه که وزارت نیرو و ش��رکت آبفا 
بارها اعلام کرده و بر روی آن تاکید کرده این اس��ت 
که نوبت بندی و جیره بندی آب برنامه ریزی ش��ده در 

کشور نداریم.
وی ادامه داد: از 6 ماه گذشته با همکاران خود در 
آبفا برنامه ریزی برای تامین آب را در سراسر کشور آغاز 
کردیم که این اقدامات با اصلاح شبکه و حفر چاه های 

مورد نیاز آغاز شد.
وی در پاسخ به این سوال که در خبرها داشتیم که 
شهر کرج با نوبت بندی آب مواجه شده است، گفت: در 
خصوص شهر کرج باید بگویم که هیچ نوبت بندی برای 
این شهر اعمال نشده و ایستگاه پمپاژی در این شهر در 
حال احداث است که تا 15 تیرماه وارد مدار می شود.
جانباز افزود: با احداث این ایستگاه پمپاژ توزیع آب 
در شهر کرج افزایش می یابد و یک توزیع آب موزون و 

پایدار را در شهر کرج شاهد خواهیم بود.
وی تصریح کرد: در ش��هر تهران 2/5 درصد و در 
کل کش��ور 2/2 درصد مصرف آب افزایش یافته پس 

می بینیم که مصرف آب در حال افزایش است.

وزارت نیرو:

مردم صرفه جویی کنند تا آب جیره بندی نشود

رئیس اتحادیه نان سنگک گفت: قیمت نان فعا افزایش نمی یابد. 
محمدرضا نظرنژاد در مورد تغییر قیمت نان سنگک گفت: هر عدد نان سنگک 
طبق مصوبه فروردین سال 90 به وزن 410 گرم باید 600 تومان فروخته شود، 
ولی در برخی موارد بنا به درخواس��ت مش��تری بر افزایش حجم نان و یا استفاده 

از کنجد افزایش می یابد.
وی در پاس��خ به اینکه آیا برنامه ای برای افزایش قیمت نان در دس��تور کار 
قرار دارد، گفت: به دلیل افزایش هزینه های جانبی در سال های 91 و 92 افزایش 
قیمت نداشته ایم و هم اکنون به مسئولان پیشنهاد کرده ایم، که برای هر سال 20 

درصد افزایش یابد و قیمت نان سنگک به 900 تومان برسد.
نظرنژاد با تاکید بر اینکه طبق محاسبات ما استاندارد هر نان سنگک باید 500 
گرم باشد، افزود: الان وزن چانه خمیر 650 گرم و نان پخته شده 410 گرم است که 
در برخی موارد به دلیل بالا بودن هزینه ها برخی نانوایی ها نان را کوچکتر می کنند.
وی توزیع آرد نامرغوب را یکی دیگر از مشکلات نانوایی  ها عنوان کرد و گفت: 
علی رغم یارانه بسیار خوبی که از سوی دولت به گندم اختصاص یافته، اما کارخانه ها 
آرد نول و با کیفیت را کیسه ای 50 هزار تومان به شیرینی فروشی ها می فروشند و 

آرد نامرغوب که چیزی جز پوست گندم نیست، سهم نانوایی ها می شود.
رئیس اتحادیه نان س��نگک با اذعان به  اینکه راجع به این مس��ئله بارها با 
مسئولان صحبت کرده ایم، افزود: اگر قیمت آرد آزاد نشود، کارخانه ها رقابتی کار 

نخواهند کرد و وضع به همین شکل خواهد بود.
نظرنژاد در گفت وگو با فارس، در مورد ساعت کار پخت نانوایی های سنگکی 
و ساعت کاری آنها در ماه مبارک رمضان هم گفت: با توجه به تراکم جمعیت در 
محلات شهر و نسبت نانوایی  ها در هر محل ساعت کار نانوایی ها در این ایام متغیر 
است. وی خاطرنشان کرد: در برخی محلات ساعت کار نانوایی ها در ابتدای صبح 
کاهش داش��ته ، ولی در برخی محلات به صورت یکس��ره از صبح تا شب پخت با 

فواصل معین ادامه دارد.

رئیس اتحادیه نان سنگک:
قیمت نان در ماه مبارک رمضان افزایش نمی یابد

شرکت ملی نفت:
تحریم های نفتی ایران کاهش نیافته است

اوایل امس�ال، برخی نمایندگان مجلس از 
اقدام دولت در روزهای پایانی س�ال گذش�ته 
در برداشت از منابع صندوق توسعه ملی خبر 
دادند که هم برخاف قانون بوده و هم برخاف 
وعده های همیشگی دولتمردان درباره پرهیز 
از اس�تقراض از منابع بانک مرکزی و صندوق 
توس�عه ملی اس�ت که از آن ب�ه عنوان چاپ 

اسکناس و توزیع پول پرقدرت یاد می شود.
اما واکنش دستگاه اجرایی به این خبر چه بوده 
اس��ت؟ با هم به مواضع مسئولان دولت در دو سه 

ماه اخیر نگاهی می اندازیم:
28 فروردی��ن 1393: معاون اول رئیس جمهور 
با اش��اره به مسائل مطرح ش��ده در برخی رسانه ها 
تاکید کرد: دولت و ستاد تدابیر ویژه اقتصادی هیچ 
مصوب��ه ای درخصوص برداش��ت از منابع صندوق 
توس��عه ملی نداش��ته و اصرار دارد که به هیچ وجه 

از منابع صندوق در بودجه کشور استفاده نشود.
8 اردیبهشت 1393: وزیر امور اقتصادی و دارایی 
با تأکید بر اینکه دولت حتی یک دلار هم از صندوق 
توس��عه ملی برداشت نکرده است، گفت: اگر فردی 
این موضوع را اثبات کرد، جایزه دارد؛ حتی یک دلار 
هم از منابع صندوق توسعه ملی برداشت نشده است.

10 اردیبهش��ت: سخنگوی دولت گفت: من در 
این زمینه و در ارتباط با چگونگی 4/1 میلیارد دلار 
ک��ه حاصل از فروش پول نفت بود، به کمیس��یون 
برنامه و بودجه توضیح دادم و در آن روز نمایندگان 
دیگر هیچ سوالی مطرح نکردند و حتی این موضوع 
را در کمیسیون عمران نیز مطرح کردم، ضمن اینکه 
بشدت این مطلب بی اساس را قویا تکذیب می کنم.

26 اردیبهشت 1393: قائم مقام صندوق توسعه 
ملی گفت: دولت یازدهم از ابتدای فعالیت و از روز 
12 مرداد ماه سال گذشته تاکنون هیچ برداشتی از 
منابع این صندوق نداشته است. دولت برای برداشت 
از منابع این صن��دوق نیاز به دریافت مجوز خاص 
از مجلس ش��ورای اسلامی دارد در غیر این صورت 

امکان برداشت از آن را ندارد.
* حقیقت ماجرا

برخ��لاف تکذیب ه��ای صری��ح دولتم��ردان، 
دس��تگاه های نظارت��ی اقدام دولت در برداش��ت از 

منابع صندوق توسعه ملی را تایید کرده اند.
به عن��وان مثال، 7 خردادماه دادس��تان دیوان 
محاسبات با بیان اینکه برداشت 4/1 میلیارد دلاری 
دولت از صندوق توس��عه مل��ی صحت دارد، گفت: 
اصل برداش��ت دولت از صندوق توسعه ملی، روش 
و ترفندی خاص داش��ته اس��ت و تخلف یا قانونی 
بودن آن در دس��ت بررسی است. حسابرسان ما که 
بر صندوق توسعه نظارت می کنند متوجه برداشت 
4/1 میلیارد دلاری دولت از این صندوق شده اند. در 
حال بررسی این موضوع هستیم که آیا این برداشت 
با مصوبه ستاد تدابیر ویژه اقتصادی صورت گرفته و 
این نوع برداشت جزو مصادیق مصوبه ستاد محسوب 

می شود یا خیر.
چند روز قب��ل از آن هم احمد امیرآبادی عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خبر داده بود که 
رئیس دیوان محاسبات در نامه ای خطاب به رئیس 
کمیس��یون برنامه و بودجه اعلام کرده که دولت 4 
میلیارد دلار از حساب صندوق توسعه ملی برداشت 
کرده و 2 میلیارد دلار آن را در بانک مرکزی تبدیل 
به ریال کرده است که در اصل ایجاد پول پرقدرت 

و تورم زا است.
اسماعیل جلیلی عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی نیز گفت: کمیسیون بودجه 
برداشت دولت از صندوق توسعه ملی و ورود 7000 
میلیارد تومان پول پرقدرت به اقتصاد را تایید کرده 
است. جلیلی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی مهر 
با بیان اینکه کمیس��یون برنام��ه و بودجه مجلس 
شورای اس��لامی بی انضباطی مالی دولت در خلق 
7000 میلی��ارد تومان پول پرقدرت را تایید کرد و 
گفت: دولت در س��نوات قبل هم  اقدامات مشابهی 
را انجام داده ب��ود، به عبارتی وقتی محصول نفتی 
به فروش می رس��ید قبل از اینکه پول وصول شود 
به عنوان درآمد تحقق یافته تلقی می شده و معادل 

آن پول به دولت داده می شد.
نماینده مردم مسجد سلیمان در مجلس شورای 
اسلامی گفت: این کار خلق پول است اما معادل این 

مبلغ جزو مطالبات دولت است.
وی تاکی��د کرد: این اقدام دولت که درآمدی را 
که هنوز به حسابش واریز نشده درآمد وصول شده 

تلقی کرده اس��ت اقدام قانونی نبوده اس��ت، دولت 
باید پس از وصول مطالبات به بانک مرکزی دستور 
پرداخ��ت معادل ریالی درآمدها را بدهد که موجب 

اختلال و بی انضباطی مالی نشود.
سیدحسین دهدشتی نیز در گفتگو با خبرنگار 
پارلمان��ی مهر در این خص��وص گفت: دولت برای 
جبران کس��ری بودجه اش بی انضباطی مالی انجام 

داده است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: قرار بوده به واسطه کاهش تحریم ها معادل 
دلاری پولی به بانک ملی وارد شود که گویا این طلب 

وصول نشده است.
وی اظهار داشت: بنابراین دولت به عنوان قرض از 
صندوق توسعه ملی مبلغ 4 میلیارد و 100 میلیون 
دلار پول برداشته و 2 میلیارد و 600 میلیون دلار 
آن را به ریال تبدیل کرده است که هنوز این قرض 

به صندوق بازنگشته است.
علاوه بر این ارسلان فتحی پور رئیس کمیسیون 
اقتصاد مجلس شورای اسلامی هم در این خصوص 
از بررس��ی پرونده برداشت دولت از صندوق توسعه 
ملی در دیوان محاس��بات و س��ازمان بازرسی کل 

کشور خبر داد.
مصطفی افضلی فر س��خنگوی کمیسیون اصل 
نود مجلس ش��ورای اس��لامی نیز در این خصوص 
از نام��ه 10 نفر از نماین��دگان به رئیس جمهور در 
ای��ن مورد خبر داد و گفت: در این نامه نمایندگان 
ضمن تاکید بر اینکه این برداشت از صندوق توسعه 
ملی غیرقانونی بوده اس��ت خواس��تار پاسخگویی 

رئیس جمهور به این اقدام دولت شده بودند.
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی 
از امضای این نامه توسط اقتصاددانان مجلس خبر 
داد و گفت: هنوز رئیس جمهور به این نامه پاسخی 

نداده است.
وی ادام��ه داد: با توجه به مس��تندات حقوقی 
موجود که توسط دیوان محاسبات تایید شده است 

دولت از صندوق توسعه ملی برداشت کرده است.
* چرا غیرقانونی است؟ 

بر طبق اساس��نامه صندوق توسعه ملی، هیئت 
امنای صندوق که عالی ترین رکن این نهاد به ریاست 

رئیس جمهور است، موظف به تصویب شرایط و نحوه 
اعطای تس��هیلات برای تولید و س��رمایه گذاری به 
بخش های خصوص��ی، تعاونی و عمومی غیردولتی 

است.
اساس��نامه صندوق توسعه ملی نه تنها بر سوق 
دادن مناب��ع ای��ن صن��دوق به س��وی بخش های 
خصوصی، تعاونی و عمومی غیردولتی تأکید دارد، 
بلکه نسبت به استفاده دولت از منابع صندوق توسعه 
ملی نیز مقاومت نش��ان داده است؛ به عنوان نمونه 
در بخش��ی از این اساس��نامه آمده است: »استفاده 
از مناب��ع صندوق برای اعتبارات هزینه ای و تملک 
دارایی های سرمایه ای و بازپرداخت بدهی های دولت 

به هر شکل ممنوع است.«
قانونگذار به قدری نسبت به جلوگیری از صرف 
منابع صندوق توس��عه مل��ی در بخش های دولتی 
حساس��یت  نشان داده که در ماده 84 قانون برنامه 
پنجم توسعه آورده است: »بنگاه های اقتصادی که 
صرف نظر از نوع مالکیت، بیش از 20 درصد اعضای 
هیئت مدی��ره آنها توس��ط مقام��ات دولتی تعیین 
می شوند، از نظر این ماده دولتی محسوب می شوند 

و پرداخت از منابع صندوق به آنها ممنوع است.«
با وجود این ممنوعیت ها برای برداشت دولت از 
منابع صندوق توس��عه ملی، اما مجریان )دولتی ها( 
با تصویب ناظران)مجلس( اجازه برداش��ت از منابع 
صن��دوق توس��عه ملی را پیدا می کنند و ش��اید به 
موجب همین امکان بود که در اس��فند ماه 1391، 
براس��اس توافق دولت و مجلس، 2 میلیارد و 700 
میلیون دلار از صندوق توسعه ملی به عنوان قرض 
برداشت شد و اعتبار ریالی معادل آن به عنوان کمک 
اقتصادی شب عید)عیدانه( در نظر گرفته شد و بیش 
از 73 میلیون ایرانی، عیدانه 85 هزار تومانی دولت 

و مجلس را دریافت کردند.
در هر صورت، برداش��ت دولت از منابع صندوق 
توسعه ملی و در سال های قبل، حساب ذخیره ارزی، 
امری مسبوق به سابقه است و بارها رخ داده است. 
اما این بار، مسئله مهم عدم صداقت دولتمردان است 
ک��ه چرا اصرار بر ان��کار کاری دارند که مرتکب آن 
ش��ده اند؟ این در حالی است که یکی از وعده های 

انتخاباتی روحانی، تشکیل کابینه راستگویان بود.

گزارش خبری کیهان

برداشت از صندوق توسعه ملی؛ حقیقت چیست؟


